
Til Norddjurs Kommune     17. juni 2024 
Voksen og Plejeudvalget 

 
Høringssvar til flere punkter i Velfærdsplan del 2. 
Pårørenderådet ved Område Ørsted, Auning og Allingåbro har drøftet Velfærdsplan del 2. 
Vi er meget bekymret over, at de foreslåede store besparelser primært rammer den 
vestlige del af kommunen. Vi har udarbejdet nedenstående høringssvar til de enkelte 
temaer: 

 

Høringssvar til Tema 4A Samling af AC Auning og Nærheden 
Socialområdet foreslår samling af AC Auning og Nærheden for at spare 390.000 kr. årligt. 

Vi mener at denne besparelser, slet ikke står mål med ulemperne og den forringelse af 
livsindhold for 23 borgere, som i dag benytter tilbuddet på AC Auning. Borgerne som er de 
svageste i kommunen, vil have svært ved at klare den lange transport til Grenå på mere end 
60-90 minutter dagligt fra Ørsted, Allingåbro og Auning. Forslaget vil forringe motivationen 
for at komme i aktivitet, hvilket vil medføre mere isolation for den enkelte borger. Mange 
borgere cykler i dag fra Ørsted og Auning for at komme i aktivitet. Denne mulighed vil de 
ikke have ved at skulle befordres til Grenå. Socialområdet tænker slet ikke på 
miljøbelastningen i disse grønne miljøtider, som regeringen ellers prioriterer højt. Forslaget 
er at sammenligne med svin, der køres til Tyskland for at landbruget kan opnå størst 
økonomisk udbytte og her er det kun 390.000 kr. kommunen kan spare på de mest sårbare 
mennesker i kommunen. 

AC Auning er i dag et velfungerende aktivitetscenter med et positivt personale. Borgerne er 
glade og tilfredse med dagligdagen på AC Auning, hvor de har mange gøremål med 
madlavning, pedelfunktioner og havearbejde mm. AC Auning har også i i de senere år haft 
stort held med at integrere borgerne i civilsamfundet i Auning og omegn til stor glæde for 
borgerne i byen og i særdeleshed for borgene som får bedre og gladere livsindhold.  

1. prioritet i Socialområdets strategi er borgerne først, hvilket dette forslag slet ikke tager 
hensyn til. 

Høringssvar til Tema 4C Lukning af Klub frihed (§104-
aftenstilbud) 
Socialområdet foreslår lukning af Klub frihed for at spare 30.000 kr. årligt 

Vi mener denne besparelse er så lille, at den selvfølgelig skal tages af bordet, da 41 borgere 
vil miste deres eneste mulighed for et klubtilbud. Forslaget rammer de svageste borgere i 
kommunen, som kun har denne mulighed for at komme i klub en enkelt aften om ugen, hvor 
de møder ligestillede og får et bedre livsindhold.  



Klubben er i dag velfungerende med et positivt personale. Personalet sørger for 
fællesspisning og gode aktiviteter for borgerne, så de har nogle gode timer sammen. Til 
sammenligning kan oplyses, at Norddjurs Kommune den 3. juni 2024 med borgmesteren i 
spidsen havde inviteret til en 3 timers borgerkonference om fremtidens velfærd i Norddjurs 
Kommune, hvor bl.a. Anne Glad deltog. Vi tror denne konference har kostet mere end hvad 
41 borgere kan få glæde af bevare deres klub et helt år. 

1. prioritet i Socialområdets strategi er borgerne først, hvilket dette forslag slet ikke tager 
hensyn til. 
Høringssvar til Tema 5A: Kortere åbningstid i AC alle ugens 
dage 
Socialområdet foreslår kortere åbningstid i AC alle ugens dage for at spare 2.196.000 kr. 
årligt. 

Vi mener som udgangspunkt at det er dårlig ide med kun åbningstid mandag-torsdag 9.00-
14.00 og fredag 9.00-13.30, idet borgerne derved skal være mere i eget hjem, hvilket vil 
kræve mere personale i selve botilbuddet for at engagere borgerne. Desuden bliver det 
svært at fastholde og rekruttere godt personale på fuld tid, som er en betingelse for næsten 
alle ansatte og som også både regering, folketing og kommunalbestyrelse prioriterer højt.  

Der kan sikkert spares lidt ved at reducere åbningstid en smule, men det kræver, at ansatte 
tilbydes fuld tid for at fastholde disse. 

1. prioritet i Socialområdets strategi er borgerne først, hvilket dette forslag ikke tager hensyn 
til. 

Høringssvar til Tema 5B: Indførsel af ugentlig lukkedag i AC 
Socialområdet foreslår indførsel af ugentlig lukkedag i AC for at spare 2.196.000 kr. årligt. 

Vi mener som udgangspunkt at det er dårlig ide med én ugentlig lukkedag om onsdagen i 
det borgerne derved skal være mere i eget hjem, hvilket vil kræve mere personale i selve 
botilbuddet for at engagere borgerne. Desuden bliver det svært at fastholde og rekruttere 
godt personale på fuld tid, som er en betingelse for næsten alle ansatte og som også både 
regering, folketing og kommunalbestyrelse prioriterer højt.  

Der kan sikkert spares lidt ved at reducere åbningstid en smule, men det kræver, at ansatte 
tilbydes fuld tid for at fastholde disse. 

1. prioritet i Socialområdets strategi er borgerne først, hvilket dette forslag ikke tager hensyn 
til. 

Alternativt besparelsesforslag vedrørende meget dyre 
enkeltsager. 



Socialområdet betaler til mange dyre enkeltsager for borgerne placeret i regionale og private 
tilbud, hvor udgiften er millioner pr. borger. Vi har ikke kendskab til omfanget af disse dyre 
enkeltsager i Norddjurs Kommune. 

Det foreslås, at socialområdet gennemgår kontrakter med eksterne udbydere med en 
tættekam og genforhandler kontrakter måske i samarbejder med nabokommuner som 
Socialområdet har tværfagligt samarbejde med for at spare penge. Vi er bekendt med, at 
nogle eksterne institutioner har kæmpe udfordringer med dårligt arbejdsmiljø og mangel på 
kvalificeret og uddannet personale. Dette går ud over borgernes trivsel. Vi kender ikke prisen 
for ophold disse steder, men tror det er dyrt.  

Det har været offentligt fremme (Operation X, Kontant og senest i Den sorte Svane) at nogle 
private udbydere udnytter kommunerne til at ”malke” systemet på uærlig vis. 

1. prioritet i Socialområdets strategi er borgerne først, hvilket dette forslag tager hensyn til. 

 

Med venlig hilsen  

Asger Laustsen                        
Formand for Pårørenderådet ved Område Ørsted, Auning og Allingåbro 

 

 

 

 

 


